'Social Skills And Self-efficacy And Their Relations With Attitudes Toward Nursing Profession Among Nursing Students'

Abstract: This study aimed to investigate the correlation between the social skills and self efficacy and their relations with the attitudes toward nursing profession, and also to know the differences in social skills, self efficacy and attitudes between first year and fourth year, also between male and female students. The sample consists of (202) students from Palestine college of nursing and the Islamic university-Gaza, (115) males and (87) females, (139) in first year and (63) in fourth year (the first semester). Descriptive analytic method was used. Three different scales were used: Social skills scale, Self-efficacy scale, Attitudes toward nursing scale. Results indicated that: Relative mass of social skills was (62.365), relative mass of self efficacy was (74.480), relative mass of attitudes toward nursing profession was (85.789). There was statistical significant difference between male and female students in social skills level of on the side of male student, there was statistical significant difference between male and female students in self efficacy level on the side of male student, there was statistical significant difference between male and female students in attitudes towards nursing profession on the side of female students, there was no statistical significant difference between the first year and the fourth year students in social skills level, there was no statistical significant difference between the first year and the fourth year students in self efficacy, there was statistical significant difference between the first year and fourth year students in attitudes toward nursing profession on the side of first year students. There was positive correlation between attitudes toward nursing profession and social skills, and there was positive correlation between attitudes toward nursing profession and self efficacy, and finally no effect of the interaction between social skills and self efficacy on attitudes toward nursing.
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ملخص:
 هدفت الدراسة إلى معرفة مستوى المهارات الاجتماعية وفعالية الذات وعلاقة ذلك بالاتجاه نحو مهنة التمريض لدى طلبة كليات التمريض في محافظات غزة، كما تهدف إلى معرفة الفروق في المهارات الاجتماعية وفعالية الذات والاتجاه نحو مهنة التمريض تبعاً لمتغير النوع، والمستوى الدراسي، وبلغ عدد أفراد عينة الدراسة (202) طالباً طالبة من المسجلين للفصل الدراسي الأول للعام الدراسي 2005/2006 منهم (115) طالباً و (87) طالبة، (139) في المستوى الأول و (63) في المستوى الرابع، وقد استخدم الباحثان المنهج الوصفي التحليلي مع استخدام ثلاثة مقاييس: مقياس المهارات الاجتماعية، ومقياس فعالية الذات، و استبانة الاتجاه نحو مهنة التمريض، وتوصلت الدراسة إلى عدة نتائج أهمها: أن مستوى المهارات الاجتماعية لدى طلبة كليات التمريض كان بوزن نسبي قدره (62.365)، وأن مستوى فعالية الذات لدى طلبة كليات التمريض كان بوزن نسبي قدره (74.480)، وأن الاتجاه نحو مهنة التمريض لدى طلبة كليات التمريض كان بوزن نسبي قدره (85.789)، ووجود فروق ذات دلالة إحصائية في مستوى المهارات الاجتماعية بين الطلاب والطالبات لصالح الطلاب، ووجود فروق ذات دلالة إحصائية في مستوى فعالية الذات بين الطالبات والطلاب لصالح الطلاب، ووجود فروق ذات دلالة إحصائية في الاتجاه نحو مهنة التمريض بين الطالبات والطلاب لصالح الطالبات، وعدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية في مستوى المهارات الاجتماعية بين طلاب وطالبات المستوى الدراسي الأول والمستوى الدراسي الرابع، وعدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية في مستوى فعالية الذات بين طلاب وطالبات المستوى الدراسي الأول والمستوى الدراسي الرابع، ووجود فروق ذات دلالة إحصائية في الاتجاه نحو مهنة التمريض بين طلبة المستوى الأول والمستوى الرابع وكانت لصالح طلبة المستوى الأول، ووجود علاقة ارتباطية موجبة  بين اتجاه الطلبة نحو مهنة التمريض ومتغير المهارات الاجتماعية، ووجود علاقة ارتباطية موجبة بين اتجاه الطلبة نحو مهنة التمريض ومتغير فعالية الذات، وعدم وجود أثر للتفاعل بين متغيري المهارات الاجتماعية وفعالية الذات على الاتجاه نحو مهنة التمريض.
